
PROTOKÓŁ NR 7/03 
posiedzenia Komisji Zdrowia, Polityki Społecznej i Spraw Rodziny 
Sejmiku  Województwa Świętokrzyskiego, które odbyło się w dniu 
23 maja 2003r. 
W posiedzeniu uczestniczyli członkowie Komisji oraz osoby zaproszone 
zgodnie z listami obecności stanowiącymi zał. nr 1 i 2 do protokołu.  
Posiedzenie prowadził Przewodniczący Komisji Sławomir Marczewski. 
Przewodniczący obrad zwrócił się z pytaniem do radnych, czy zgłaszają 
uwagi do porządku obrad przesłanego przy zaproszeniu na posiedzenie 
Komisji i zaproponował zmianę kolejności obradowania, polegającą na 
przeniesieniu pkt 3 na poz. 1. Uwag i wniosków nie zgłoszono i 
zaaprobowano zmianę kolejności obradowania.  
Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie porządek obrad.  
P r z y j ę t y  j e d n o g ł o ś n i e  p o r z ą d e k  o b r a d  p r z e d s t a w i a  
s i ę  n a s t ę p u j ą c o :   

1.  Rozpatrzenie sprawozdania Państwowego Wojewódzkiego Inspektora 
Sanitarnego o stanie bezpieczeństwa sanitarnego województwa. 

2.  Zaopiniowanie Wojewódzkiego Programu uczynienia 
ze Świętokrzyskiego Centrum Onkologii i Oddziału Kardiologicznego 
Wojewódzkiego Szpitala Zespolonego w Kielcach jednostek lecznictwa 
o randze ogólnopolskiej. 

3.  Rozpatrzenie sprawozdania z realizacji Regionalnego Programu 
Restrukturyzacji Zakładów Opieki Zdrowotnej Województwa 
Świetokrzyskiego oraz wydatkowania dotacji celowej uzyskanej w 
ramach Programu w 2002 roku (stan na 31.12.2002r.). 

4.  Sprawy różne.   
P r z e b i e g  p o s i e d z e n i a :  
Ad 1.  
Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny Jan Krzysztof Bartel  
dokonał wprowadzenia do Informacji o sytuacji epidemiologicznej, stanie 
sanitarno - higienicznym w województwie świętokrzyskim oraz o 
działalności Państwowej Inspekcji Sanitarnej w województwie 
świętokrzyskim w 2002 roku. Ww. dokumenty stanowią załączniki do 
protokołu X sesji Sejmiku. Poinformował, że stan sanitarno-higieniczny  
województwa ulega powoli poprawie. Wśród chorób, powyżej średniej 
krajowej plasują się: zatrucia lekami, alkoholem, substancjami stosowanymi 
w rolnictwie. Niepokojąco wysoki jest stan zachorowań na gruźlicę 
(województwo zajmuje 4-5 miejsce w kraju). W pozostałych chorobach stan 



nie odbiega od średniej. Stabilna jest sytuacja w zachorowaniach na 
wirusowe zapalenie wątroby typu B. Gorzej przedstawia się zapadalność na 
wzw C. Tak wysokiej zapadalności nie notowano od dawna, być może 
statystyka ta jest skutkiem lepszej wykrywalności? Podsumowując, 
stwierdził, że sytuacja epidemiologiczna w zakresie chorób zakaźnych nie 
jest zła. 

W  d y s k u s j i :  
Przewodniczący obrad stwierdził, że na podstawie przedłożonych 
materiałów, dostrzec można poprawę z roku na rok stanu sanitarno – 
epidemiologicznego w  województwie. Zwiększa się czystość wód, poprawia 
się kanalizacja w wielu gminach.  
Radny Włodzimierz Jakubowski zapytał, czy są gminy szczególnie 
zagrożone zachorowaniami na gruźlicę. 
Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny Jan Krzysztof Bartel  
poinformował, że nie można sporządzić mapy zachorowalności na gruźlicę, 
która rozkłada się w województwie równomiernie. Generalnie nie 
stwierdzono gruźlicy u dzieci, ani ciężkich postaci tej choroby wśród 
dorosłych. Ponieważ nastąpiła zmiana kalendarza szczepień, poinformował, 
że wszystkie uzasadnione przypadki będą szczepione.  
Radny Tadeusz Kowalczyk zapytał o sposoby walki z ewentualną plagą 
komarów lub kleszczy.  
Zastępca Państwowego Wojewódzkiego Inspektora Sanitarnego Ireneusz 
Senderski wyjaśnił, że walka z plagą tych owadów należy do zadań gminy i 
są na nią przeznaczone odpowiednie środki. 
Przewodniczący obrad poprosił o wyjaśnienie kwestii odpłatności szczepień 
przeciwko wzw. 
Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny Jan Krzysztof Bartel  
poinformował, że pierwsze i drugie szczepienie są bezpłatne, za trzecie 
pacjent płaci. Termin przydatności szczepionek upływa w sierpniu br.  

Komisja, po rozpatrzeniu, pozytywnie i bez uwag zaopiniowała 
sprawozdanie Państwowego Wojewódzkiego Inspektora Sanitarnego o stanie 
bezpieczeństwa sanitarnego województwa świętokrzyskiego, a swoje 
stanowisko w tej sprawie zawarła w opinii nr 17/03 stanowiącej zał. nr 3 do 
protokołu.  

Ad 2.  
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik 
dokonał wprowadzenia do projektu „Wojewódzkiego Programu uczynienia 
ze Świętokrzyskiego Centrum Onkologii i Oddziału Kardiologicznego 



Wojewódzkiego Szpitala Zespolonego w Kielcach jednostek lecznictwa o 
randze ogólnopolskiej”. Stanowi on zał. nr 4 do protokołu. Poinformował, że 
dokument ten jest rozwinięciem jednego z pięciu programów z operacyjnych 
w kompleksowym programie ochrony zdrowia zapisanych w Strategii 
Rozwoju Województwa Świętokrzyskiego w części „Rozwój zasobów 
ludzkich i bezpieczeństwo społeczne”. Województwo świętokrzyskie jest 
jednym z nielicznych, które nie ma kliniki – jednostki o najwyższym stopniu 
referencji. Program został opracowany w tym celu, aby wymienione w nim 
jednostki zyskały rangę klinik. Po zakończeniu budowy Świętokrzyskiego 
Centrum Onkologii oraz Oddziału Kardiochirurgii w Świętokrzyskim 
Centrum Kardiologii będziemy ubiegać się o zaliczenie tych jednostek do 
klinik. Wiążą  się z tym większe środki finansowe 
Radny Tadeusz Kowalczyk zapytał, czy to działanie będzie trudne. 
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik 
potwierdził, że będzie trudne, lecz możliwe i konieczne. W onkologii sprzęt 
się starzeje po 2-3 latach, województwo musi szukać środków finansowych 
na zakup nowego wysokospecjalistycznego sprzętu w Ministerstwie Zdrowia, 
a to będzie możliwe tylko wtedy, gdy jednostka ta będzie mieć status kliniki. 
Województwa nie stać na tak wielkie kwoty. Program sporządzony został 
przy udziale obu zainteresowanych jednostek, które dysponują doskonale 
przygotowaną kadrą.  
Radny Marian Budziosz w pełni poparł inicjatywę i uznał za niezbędne 
działania w tym kierunku. Uznał dokument za kompetentnie i profesjonalnie 
przygotowany. 
Radny Włodzimierz Jakubowski zapytał, czy właściwie wykorzystywani są 
posłowie Ziemi Świętokrzyskiej  do lobowania spraw inwestycyjnych w 
służbie zdrowia. 
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik 
poinformował, że lokalni parlamentarzyści są orędownikami rozwoju bazy 
ochrony zdrowia w naszym województwie. Odzwierciedleniem starań jest 
pozyskanie środków dla Świętokrzyskiego Centrum Onkologii. Przyjęcie 
programu da argumenty parlamentarzystom i wojewodzie do czynienia 
dalszych starań.  
Członek Zarządu Województwa, członek Komisji  radny Marek Gos 
uzupełnił, że kończy się w br. kontrakt wojewódzki. Potrzebna jest zatem 
kontynuacja pilotowania pewnych spraw, szczególnie, że  Świętokrzyskie 
Centrum kardiologii planuje otwarcie oddziału kardiochirurgii. 

Komisja, po rozpatrzeniu, pozytywnie zaopiniowała Wojewódzki 
Program uczynienia ze Świętokrzyskiego Centrum Onkologii i Oddziału 
Kardiologicznego Wojewódzkiego Szpitala Zespolonego w Kielcach 



jednostek lecznictwa o randze ogólnopolskiej, a swoje stanowisko zawarła w 
opinii nr 15/03, stanowiącej zał. nr 5 do protokołu.  

Ad 3. 
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik 
zapoznał Komisję ze sprawozdaniem z realizacji Regionalnego Programu 
Restrukturyzacji Zakładów Opieki Zdrowotnej Województwa 
Świetokrzyskiego oraz wydatkowania dotacji celowej uzyskanej w ramach 
Programu w 2002 roku (stan na 31.12.2002r.). Sprawozdanie stanowi zał. nr 
6 do protokołu. Poinformował, że Program w 2002 roku miał 3 moduły: 
główny, kształcenia pielęgniarek i położnych (w ramach którego udało się 
przeszkolić wiele osób, w br. nie ma jeszcze środków ani informacji),  
ratownictwo medyczne (w ub. r. województwo otrzymało środki na zakup 
karetek i organizację centr powiadamiania, w br.  na dziś nie ma informacji, 
ani środków na ten program). Zamieszanie w realizacji programu powstało w 
wyniku zmiany sposobu finansowania – zasady dotacji celowych (niezbędny 
50% udział środków własnych). W bieżącym roku projekty do realizacji 
będzie przyjmował Regionalny Komitet sterujący. Środki mogą być 
przeznaczone na ściśle określony cel: redukcję zatrudnienia. 
Członek Zarządu Województwa, członek Komisji  radny Marek Gos 
poinformował, że w budżecie państwa zarezerwowana jest kwota 60 mln zł 
na restrukturyzację oraz 110 mln zł na inwestycje w służbie zdrowia. Zarząd 
będzie czynić starania o pozyskanie możliwie jak największych kwot z tych 
puli środków. 

Komisja przyjęła do aprobującej wiadomości sprawozdanie z realizacji 
Regionalnego Programu Restrukturyzacji Zakładów Opieki Zdrowotnej 
Województwa Świetokrzyskiego oraz wydatkowania dotacji celowej 
uzyskanej w ramach Programu w 2002 roku (stan na 31.12.2002r.), a swoje 
stanowisko zawarła w opinii nr 16/03 stanowiącej zał. nr 7 do protokołu.   

Ad 4. 
 Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Wojciech Żelezik 
– w ramach realizacji wniosku zgłoszonego przez radnych na poprzednim 
posiedzeniu Komisji (23 kwietnia br.) - przekazał Komisji do wiadomości 
Informację dotyczącą leczenia osób nieubezpieczonych  w zakładach opieki 
zdrowotnej w województwie świętokrzyskim w 2002 roku (zał. nr 8).  
Na tym posiedzenie zakończono. 
Protokół sporządziła Barbara Loch. 

Przewodniczący obrad 
Sławomir Marczewski 


